
Vánoční příběh o vodě
Čekání na narození druhého miminka zdaleka nebylo bezstarostné. Penicilin kvůli podezření na boreliózu mi hned v prvních 

týdnech přilepil nálepku rizikového těhotenství. Když se borelióza nepotvrdila a žádala jsem o zrušení této „diagnózy“, bylo 
mi řečeno, že už to tak musí zůstat. V šestém měsíci jsem asi dva týdny žila s informací, že naše miminko má zřejmě Downův 
syndrom. Odmítla jsem odběr plodové vody a teprve pak se dozvěděla, že k výpočtu došlo chybným posunem desetinné čárky a 
všechno je vlastně v pořádku. Jako další varování mi bylo připomínáno předchozí nezdařené těhotenství.  

Cítila jsem se zdravě a svému pocitu se rozhodla věřit. I přes četné nechápavé reakce jsem opět plánovala přirozený porod, a to 
dokonce ve vzdálené malé porodnici, a k tomu všemu do vody. Ne, nejsem žádný příznivec módních vln, prostě jsem věděla, že 
mně a mému dítěti může voda porod usnadnit i zpříjemnit.   

Narodila jsem se ve vodním znamení Raka mamince, jejímž znamením je Vodnář. Voda pro mě znamená odpočinek a uklidnění. 
Když jsem unavená, často si dopřávám teplou, příjemnou lázeň ve vaně. V těhotenství jsem chodila plavat a zažila i plavání 
kojenců s prvorozenou dcerou. Věděla jsem, za jakých okolností můžu do vody rodit. Viděla jsem filmy, četla knížky a znala dost 
zahraničních zkušeností na to, aby mě nerozhodily komentáře lékařů, že tento „podivný alternativní výstřelek nemusí být vůbec 
bezpečný“. Věděla jsem, že pro miminko je přechod do vody šetrnější než přímo na vzduch. Vždyť plodová voda je jeho první 
přirozené prostředí. A dýchat začne až tehdy, když vynoří obličej nad hladinu.

K vodě mě přitahoval instinkt, touha po bezpečí a mírnění bolesti, ale také zkušenost z prvního porodu. Tehdy jsem si uvědomila, 
že mi pomáhá nejen dotek vody, ale i její zvuková kulisa. V závěru prvního porodu na stoličce jsem žádala porodní asistentku, 
aby nechala puštěnou sprchu.

Rozhodla jsem se rodit do vody v malé porodnici mimo Prahu. 

Moje poslední dny těhotenství jakoby kopírovaly dobu adventní všude kolem. Zklidnění a očekávání. A nakonec i putování k místu 
zrození, stejně jako v Bibli. Tříletá dcera Eliška čekala na Ježíška i na sourozence, a to ještě netušila, jak blízce se ty posvátné 
okamžiky střetnou.   

Přáli jsme si strávit Štědrý den doma. Naše nové děťátko jakoby to přání vyslyšelo. Za brzkého rána Hodu Božího vánočního se 
porod ohlásil pomalým odtékáním plodové vody. Žádné kontrakce, jen takový pocit začátku. Odvezli jsme dcerku k babičce, 
zabalili všechno potřebné do auta a po telefonické poradě s porodní asistentkou zamířili v poledne do nejbližší pražské porodni-
ce ke kontrole před cestou. Hned po vstupu jsem nabyla pocitu, že můj porod tady musím odevzdat někomu jinému, kdo bude 
pískat celý zápas, a to už od chvíle, kdy jsou hráči ještě v šatně. Sestry byly navzdory svátečnímu dni odměřené a nepřipouštěly 
žádnou diskusi. Můj muž musel čekat na chodbě, zatímco mě lapily a rozhodly, že nepustí. Hned mi přidělily pokoj a při dotazu 
na odchod domů v den porodu mě zařadily mezi „problematické“. Něco se ve mně vzepřelo a namísto odeslání na pokoj jsem si 
nechala zavolat doktora. Asi díky mým strážným andělům sloužil právě milý lékař, který mě prohlédl a vyslechl moji představu 
o cestě do porodnice, kterou jsme si vybrali. Po zhodnocení situace v klidu řekl, ať jedeme, a dodal, že mě chápe. S sebou mi dal 
zprávu a nechal nás odejít. Sestry jen nepříčetně kroutily hlavami. Nepřipadala jsem si nijak neodpovědně. Naopak mě jeho 
posvěcení i odchod z porodnice zklidnily. Prostřela jsem si na zadním sedadle auta spacák a vyjeli jsme do zasněžené krajiny. 

Po příjezdu do malé porodnice jsem si připadala jako doma: poklid vánoční atmosféry, stromeček i Betlém, intimita prostředí, 
vlídnost těch, kteří nás přivítali. Sloužící pan primář mě připravil na to, že vzhledem k odtoku plodové vody budou muset porod 
další den vyvolat, pokud se nerozběhne sám. Kontrakce sílily, ale zatím jsem se neotvírala. Požádala jsem naše miminko, ať 
se zkusí vyvolat samo, že to tak pro nás bude lepší. V porodní místnosti s vanou právě rodila jiná maminka a nás ubytovali v 
jednom z rodinných pokojů. V podvečer začaly sílit kontrakce a já jsem za podpory mého muže začala v našem pokoji nerušeně 
rodit. Ve chvílích bolestivějších stahů jsem si klekla na posteli na čtyři a před sebe položila fotografii Elišky z doby, kdy byla na 
světě pár hodin. Pomáhal mi pohled na její fotku a vědomí, že bolest se přece dá zvládnout, když povede k narození takového 
miminka. 

 Dlouhý čas jsem trávila ve sprše, která byla přímo na pokoji. Můj muž Štěpán odněkud dokutálel obrovský míč, na kterém jsem 
ve sprše odpočívala. V jednu chvíli jsem si vzpomněla na bylinkový čaj, který má mírnit krvácení. Řebříček a kokošku pastuší 
tobolku jsme k porodu sbírali a sušili v létě na Šumavě. Štěpán čaj uvařil a nachystal do termosky, nálada v tom poklidném 
pokoji byla dobrá, i když porod už postupoval s bolestivými kontrakcemi. Pomáhalo mi zpívat a hučet. Zvukem a dechem mi šlo 
lépe zvládat tu bolest a taky ovládat nutkání tlačit, na které ještě nebyl čas. 

Občas se na mě podívala porodní asistentka. Když zjistila, že porod se posouvá do závěrečné fáze, pozvala nás do porodní místnos-
ti, která už byla volná. Opřela jsem se tam o žebřiny a pořád tak hlasitě hučela. Zjevně to nikomu nevadilo. Přišel pan doktor K, 
zeptal se, jestli chci pustit hudbu a jestli chci na závěr porodu do vany. Malou místností s tlumeným světlem se nesly příjemné 
tóny, napouštěla se vana a já jsem věděla, že teď už to zvládneme. Za okny byla tma, jen osvícené vánoční stromky problesko-
valy z okolních zahrad. Ztichla jsem a soustředila se na sílu potřebnou k vytlačení miminka ven. Voda byla příjemně teplá a já 
jsem v polosedě vnímala uvolnění. Silné kontrakce přicházely jako vlny v moři. Dívala jsem se na dřevěnou sošku, která visela 
na zdi přede mnou. Vyřezal a věnoval ji prý jeden z tatínků, který tu byl u porodu. Věřila jsem, že je to panna Maria, která mě 
teď ochraňuje. Napadlo mě, kolik žen asi v tuhle chvíli rodí někde na světě, a to byl další posilující moment - že tu dřinu nezdo-
lávám sama. 

Za mou hlavou seděla porodní asistentka, klidným hlasem mě povzbuzovala a občas i přes vodu poslechla ozvy miminka. Štěpán 
stál vedle vany, proti němu pan doktor. Oba ponořili do vody lokty, o které jsem se opírala nohama vždy při tlačení. Voda mi 
pomáhala k dosažení toho zvláštního stavu vědomí, kdy okolní svět byl odstřižen a bolest zmírňoval „stav beztíže“. Pomáhala 
mi nejít proti té bolesti, nezatínat se a vydávat všechnu svou sílu k posouvání děťátka ven. I přes přítomnost dalších lidí jsem 
cítila klid a soukromí.

Mezi kontrakcemi jsem občas nabírala sil odpočinkem v jiné poloze. Opakovala jsem si, že   miminko se snaží ještě mnohem víc 
než já, že je to pro něj první taková dřina v životě, takže to nesmím zdržovat a musím mu pomoci ven. Pak přišel moment, kdy 
někdo řekl - sáhněte si na hlavičku. Mezi nohama jsem nahmatala hlavičku s vlásky. To byl ohromný pocit, který mi dal posled-



ní potřebnou sílu. 
Vyplulo děťátko, někdo ho pomalu ke mně pozvednul a na mě koukaly velké oči: „Tak tady mě máš“. „Ahoj, já jsem tvoje mamin-

ka“. Teprve za chvíli jsme zjistili, že máme holčičku. Ležela se mnou ve vaně, na mém těle, klidná a tichá. A mně se zdálo, jako-
by se k nám právě vrátila z nějaké daleké cesty domů. Štěpán přestřihl pupeční šňůru a já jsem pak do vody porodila i placentu. 
Bez léků, infuzí, nástřihu nebo natržení se odehrál porod takový, jaký jsem si přála. Vstala jsem z vany a za chvíli jsme všichni 
tři leželi ve velké posteli, v našem pokoji. Své malé holčičce jsme až v této chvíli vybrali jméno. Na Hod Boží vánoční večer se 
nám narodila Luisa. 

Vyprávím často holkám, jak se narodily. Chtějí to slyšet znova a znova. Myslím, že by to měl vědět každý, jak se narodil, ať to bylo 
jakkoli. Šestiletá Eliška se ptá, proč se musí za takovým porodem někam cestovat. A z koupelny na mě volá tříletá Luisa a třímá 
v ruce hračku: „Mami, může se ve vodě narodit i medvěd?“ Přála bych sobě i vám, aby vyprávět příběh o porodu do vody bylo 
normální - a to nejen ve velkoměstě na srazu alternativních intelektuálek, ale i před smíšeným zbožím na návsi pohraniční 
vesnice. 

Plakala jsem štěstím
Zázrak zrození mě odjakživa doslova fascinuje, po dítěti jsem několik let moc toužila a na těhotenství i porod jsem se těšila a 

náležitě si je vychutnala. Nikdy mě nenapadlo se bát porodu a myslím si, že se řada žen už dopředu sama blokuje strachem. 
Řeči typu „bez epidurálu by se to nedalo vydržet“, mi připadají k smíchu. Příroda má všechno pěkně vymyšlené a já osobně si 
myslím, že pokud se na dítě opravdu upřímně těšíte, vydržet porod je opravdu to nejmenší. I když určitě si to myslím i proto, že 
můj porod byl bez komplikací. 

Dojetím jsem obrečela každý ultrazvuk a těšila se na pravidelné kontroly. Cítila jsem se výborně, nezvracela jsem, jinak bylo ale 
těhotenství samý problém. Odběr plodové vody, ze kterého jsme se nakonec dozvěděli, že čekáme zdravou holčičku. Příliš brzké 
a časté tvrdnutí dělohy, díky kterému jsem přestala pracovat daleko dřív, než jsem plánovala. Těhotenská cukrovka – pro mě 
„sladkožrouta“ veliké sebeobětování. Navíc jsem v době otěhotnění vážila 46 kilo, takže jsem rozhodně nebyla případ, který by 
potřeboval přísnou dietu.

O porodu doma jsem nikdy neuvažovala a ani s výběrem porodnice jsem si příliš hlavu nelámala. Až mě zaráželo, kolik lidí se mě 
ptalo už od poloviny těhotenství, kde budu rodit a jestli chci epidurál. Můj názor byl, že to všude asi bolí stejně a záleží přede-
vším na tom, na jakého doktora a sestry narazíte, což si myslím dodnes.  

Od začátku jsem věděla, že se vzhledem ke svému bydlišti nejspíš rozhodnu mezi dvěma pražskými porodnicemi, které jsou k nám 
nejblíž. Co se mi rozhodně neosvědčilo, bylo hledání referencí na internetu. Lidé mají tendenci se svěřovat spíš s negativními 
zážitky. To co jsem se dočetla o téměř všech porodnicích v Praze, byla taková hrůza, že je skutečně lepší tenhle způsob rozhodo-
vání vynechat. Nakonec má volba padla na známou velkou porodnici, kam jsem chodila každých 14 dní „hlídat cukrovku“. Byla 
to volba v duchu hesla „vše pod jednou střechou“.

Termín porodu byl 13. června, na měsíc květen měli v mé porodnici plánované malování sálů a tudíž žádné porody, ale protože 
prvorodičky většinou spíš přenášejí atd., byla jsem zde normálně zaregistrována. Přibližně měsíc před plánovaným termínem 
porodu mě ještě stačili šíleně a naprosto zbytečně vyděsit a dva týdny jsem chodila téměř obden na kontrolní ultrazvuky a 
monitory, protože plod se jim zdál příliš malý a hrozili mi umělým vyvoláním porodu. Tomu jsem se strašlivě bránila, protože 
jsem toužila po normálním přirozeném průběhu, kdy to na mě zčista jasna přijde a já si to budu moci vychutnat se vším všudy. 

Dcera se na nás ale asi taky už moc těšila, protože se přihlásila už v neděli ráno 23. května. Řekla jsem si, že do porodnice pojede-

Lucie Suchochlebová Ryntová (37) po studiích na Filosofické fakultě UK pobývala studijně a pracovně v zahraničí. Poté působila v několika nezis-
kových organizacích (Nadace Open Society Fund Praha, Multikulturní centrum Praha) a byla lektorkou kursů zážitkové pedagogiky a týmové 
spolupráce (Prázdninová škola Lipnice, Outward Bound). Je spoluzakladatelkou sdružení Aperio, kde se v současnosti podílí na tvorbě časopi-
su a mezinárodních projektech. Se svým mužem a dcerami Eliškou (7) a Luisou (4) žije v Praze. Mnoho času tráví na Šumavě, v kraji kořenů 
svého rodu. Se svou rodinou opravují bývalou hospodu, chovají včely a přispívají k činnosti Spolku za obnovu a rozvoj Platoře.



me až budou kontrakce po pěti minutách, takže jsme vyrazili až v pondělí asi kolem čtvrté ráno. Vzhledem k zavřeným porod-
ním sálům ve vybrané porodnici jsme zvolili druhou variantu, o které jsem uvažovala předem. 

Ještě v noci jsem telefonovala do první porodnice, jestli bychom si nemohli přijet pro moji kartu vzhledem k již zmíněným kompli-
kacím. Mluvila jsem přímo s lékařem, který měl službu. Podíval se do mé karty a prohlásil, že mám naprosto normální těho-
tenství, karta je jejich majetkem a oni mi ji tudíž nevydají. Musím říct, že to dodnes nechápu a nevidím důvod, proč v druhé 
porodnici neměli možnost vidět moje záznamy ultrazvuků a monitorů především za těch posledních 14 dní. No budiž.

Dál už ale vše probíhalo naprosto bez problémů a porod se pro mne stal přesně tím zážitkem, na jaký jsem se těšila. Nevím, jestli je 
to mou bojovnou povahou, pozitivním myšlením nebo jsem se jen na dítě tak moc těšila, ale dodnes si všechny moje kamarád-
ky ťukají na čelo, když říkám, že to byl opravdu ten nejnádhernější a nejnezapomenutelnější zážitek v mém životě. Hned den po 
té bych totiž klidně rodila znovu! 

Po příchodu do porodnice následovalo klasické první vyšetření, otevřená jsem byla na 4 cm. Pak mi k mému příjemnému překva-
pení byla nabídnuta masážní vana. Sestra mi namasírovala záda vonným olejem a já jsem si hověla ve vaně s bublinkami a 
teploučkou vodou, manžel seděl vedle mě v křesle a četl si noviny, venku se rozednívalo a krásně zpívali ptáčci a já se šíleně, ale 
šíleně těšila na naši dceru. Po nějaké době pro mě přišla sestřička a byl mi natočen monitor s tím, že pokud bude vše v pořádku 
do vany se opět vrátím. K tomu už ale bohužel nedošlo. Jak mi bylo řečeno sestrou: „Miminko je po každé kontrakci v depresi“. 

Přiznám se, že si teď nemůžu časově zařadit „přípravu“, tedy klystýr a holení. Mimochodem i o tomhle se často vedou debaty, já 
ani v jednom problém nevidím. Co si ale uvědomuji naprosto přesně je, jak jsem chodila po místnosti, hladila si bříško a mluvila 
s dcerou. Říkala jsem jí, jak moc se na ni těším, ať se nebojí, protože to spolu určitě zvládneme. Plakala jsem štěstím. Ten pocit, 
že už se to blíží, že za pár hodin konečně uvidím svoje dítě!

Zbytek porodu jsem strávila na normálním porodním lůžku. O tom, jak ke konci zesilují kontrakce a zkracují se intervaly mezi 
nimi tady psát nemusím. Ke konci už to byla fakt síla a já jsem si dle svého původního plánu epidurál píchnout nedala. Tlak 
do konečníku byl taky žůžo, ale aspoň jsem si říkala, že se to blíží. Než jsem pochopila, jak zatlačit, chvíli mi to trvalo, pak mi 
skočili na břicho, nastřihli mě (vím, že ani tohle není nutné, ale nijak mi to nevadí a jizva se hojila normálně) a v 10.50 se nám 
narodila dcera Ema. Měla třikrát omotanou pupeční šňůru kolem krku, byla mrňavá (vážila pouze 2,31 kg) a podchlazená, takže 
mi jí ukázali jen na malou chviličku, abych se uklidnila, že je vše v pořádku. 

Pak následovalo to, co jsem očekávala a připravila jsem na to i manžela. Asi 2 hodiny v kuse jsem plakala štěstím. Jako bych 
fyzicky cítila, jak mi štěstí leží na hrudi, celou mě zavalilo, jako bych měla celá explodovat. Říkala jsem si, že tenhle pocit už 
nikdy nemůžu zažít znovu, nebo že by při příštím porodu? Záchvaty pláče se pak opakovaly, třeba když jsem se na ní šla poprvé 
podívat, jak se vyhřívá v inkubátoru, připadala mi tak nádherná! 

Druhý den jsem oslavila své třicáté narozeniny. Chodilo za mnou dost návštěv, cítila jsem se výborně a vůbec celou dobu stráve-
nou na oddělení šestinedělí jsem byla spokojená, vyrovnaná, šťastná a tak je tomu dodnes, kdy je Emě už 2 a ¼ roku. Dodnes 
si někdy porod v duchu přehrávám a vždy mě ten pocit znovu naplňuje, byl to pro mě takřka duchovní zážitek, něco skutečně 
velkého a nepopsatelného, byť to byl porod obyčejný, jakých jsou statisíce.

Iva Ventová (32). Jsem normální holka (vím, že už nejsem holka, ale já se tak pořád vidím), která bere život a tedy nejen porod pozitivně, 
protože si asi dokážu vytřídit podstatné věci od nepodstatných. Vystřídala jsem několik zaměstnání, ale vždy bylo rozhodující, aby mě práce 
především bavila. Vystudovala jsem v Brně na střední škole obor modelářství a návrhářství oděvů, ale pracovala jsem v produkci muzikálu 
Jesus Christ Superstar, učila výtvarnou výchovu na základní škole, dva roky se věnovala vystudovanému oboru v New Yorku, před naro-
zením dcery jsem pracovala jako visual manager pro obchody se značkovým textilem. Nejvíc mě asi těšilo učení dětí, protože v tom vidím 
dodnes velký smysl a chtěla bych se tomu v budoucnu opět věnovat. Ráda cestuji, tvořím (malování, šití, focení,…) a i výchovu dětí vnímám 
jako velmi tvůrčí proces, navíc s viditelným výsledkem. Brzy to bude 10 let, co jsem poznala v New Yorku manžela Jiřího (34), kde jsme byli 
oba na zkušené. Jiří je bývalý profesionální cyklista, nyní v tomto oboru podniká. Máme nádherný vztah, dítě, po kterém jsem toužila, a 
všichni jsme zdraví, takže mi ke štěstí nic podstatného neschází. Užívám si dcery, dělám radost druhým a plánuji nové bydlení. V budouc-
nosti si představuji trochu té práce a hlavně další dítě!



Díky Penny!
Cirka po pěti letech soužití s mou milovanou partnerkou jsem byl shledán jako dostatečně schopný a vhodný otec našeho potenci-

álního potomka. I začaly mocné, zatím převážně teoretické přípravy na budoucí rodičovství.
Navštívili jsme kurzy o přirozeném porodu a nošení dítěte v šátku. Zdenka začala cíleně vylučovat potraviny s konzervanty a É-

čky. Mně bylo doporučeno omezit milované uzeniny. Sice občas hřeším, ale málo, neboť je mi vyčítán nelibý odér vylučovaný 
pokožkou.

Z mého pohledu bylo nejdůležitější to, že jsem měl konečně důvod, proč po šestnácti letech skončit s kouřením. Stalo se 25. února 
2003. Od té chvíle jsem si nezapálil.

Další důkladné přípravy probíhaly výhradně v režii mé drahé polovičky. Rukou profesionála byly zhotoveny horoskopy určující nej-
vhodnější termíny k plození. Z hlediska numerologie byla vybírána nejvhodnější jména. Mě jako bytostného agnostika tyto věci 
míjejí, ale pokud si to přeje milovaná partnerka, bez problémů se dokážu přizpůsobit pro klid její duše. Také jsme se dohodli na 
změně Zdenina příjmení, jelikož jsme a nadále hodláme zůstat nesezdaní.

Po těchto intenzivních přípravách jsem si na Zdenkou zvolený, astrologicky nejpříznivější termín v červenci 2003, vybojoval dovo-
lenou. To vybojoval je míněno doslova, protože být předák na klíčové zakázce naší firmy je doslova „totaleinsatz“. A jali jsme 
se vesele počínat. Po velmi příjemně strávených čtrnácti dnech v útulném prostředí našeho hnízdečka, vyplněných válením se 
a počínáním, nastalo převeliké očekávání.

Posléze se začaly projevovat veškeré klinické příznaky těhotenství. Zdenka byla celá rozdychtěná a excitovaná, ale můj rezervova-
ný postoj byl příčinou několika domácích bouří. Pro svou duševní pohodu jsem totiž založením mírný skeptik a tak jsem nechal 
své naděje, čekaje na testy, uzavřené hluboko pod povrchem. Po dvou neúspěšných těhotenských testech mi bylo vysvětleno, že 
komerční těhotenské testy nejsou moc citlivé, a že počkáme na laboratorní vyšetření.

Počkali jsme. A diagnóza byla jasná! Falešné těhotenství! Objevuje se zřídka, ale po silném duševním vzepětí je možné. Koneckon-
ců, zažili jsme to u naší první fenky a u psů to není zřídkavý jev.

Doma nastalo rozčarování a smutek. A veškerá plodící nálada byla fuč. Tak jsme to nechali usnout na dobu pozdější a klidnější.
Uběhl rok se zpřísněnou dietou (nejen bez pšenice, ale kompletně bezlepkovou) vyplněný náročnými pracovními aktivitami obou 

zúčastněných, prokládaných občasným nechráněným sexem, ovšem tak nahodilým, že riziko otěhotnění bylo takřka nulové. 
V srpnu 2004 jsme se vypravili na první pořádnou dovolenou, z úhlu pohledu něžnější poloviny. Celých deset dní v penziónku 
v Blatné v jižních Čechách. A hlavně přesně tak, jak si Zdenka naplánovala. Z náročného, kulturně-poznávacího programu jsme 
se pak ještě týden léčili doma. A po týdnu regenerace, v neděli dopoledne jsme se krásně pomilovali a bylo zaděláno! To jsem se 
ale měl dozvědět až v září, samozřejmě. Pikantní je, že v půlce dovolené, jsem odmítl šéfovo přemlouvání k okamžitému odjez-
du na tříměsíční montáž do Turecka.

Následujících devět měsíců mi uteklo velmi rychle, na rozdíl od mé partnerky. Protože již osm let trávím jeden týden na montáži a 
jeden týden doma, čas mi subjektivně utíká mnohem rychleji. Domácnost se v několika vlnách obohatila o nová zařízení, vyba-
vení a výchovné hračky. Asi měsíc a půl před termínem bylo dosaženo, k naprosté spokojenosti mé partnerky, plného vystrojení 
a vyzbrojení naší základny. I když jsem měl pouze právo poradního hlasu, musím uznat že nic nebylo pořízeno zbytečně. Dále 
byl vypracován porodní plán s řešením krizových situací a vybrána porodnice v malém podhorském městě, která umožňuje 
přirozený porod. „Hlavně proto, že se tam rodí do vody, že jo?!“, jak prohlásila jedna méně vzdělaná a duchem obdařená známá.

Také jsme absolvovali dva předporodní kurzy přímo ve vybrané porodnici u paní K. S úžasem jsem zjistil, že ač se přítomní pánové 
většinou netvářili, že tam nepatří, při ukázkách relaxačních masáží se báli na své ženy skoro sáhnout. Paradoxní je, že aby zplo-
dili dítě, museli se jich dotýkat velmi velmi, a tak mě to dost zarazilo i pobavilo. 

Na naléhání Zdenky jsem již v předstihu přečetl knihu o přirozeném porodu od pana Odenta, se kterou jsme se oba naprosto zto-
tožnili, a dále jsem nastudoval fyziologii porodu od Penny Simkin. To se mi nakonec velmi hodilo.

Asi měsíc a půl před porodem ale začaly komplikace s naším zdravotnictvím. Zdenka se přetáhla v práci a při pravidelné kontrole 
na gynekologii jí naměřili vyšší tlak. Začali ji kontrolovat častěji, a protože se začala bát, že jí naordinují císařský řez, tlak jí před 
každou kontrolou vyletěl nahoru. To došlo tak daleko, že získala syndrom bílého pláště, a kdykoli viděla tonometr, začalo se jí 
dělat fyzicky špatně. Nakonec mi ji při posledním mém výjezdu do práce hospitalizovali na rizikovém těhotenství. Po čtyřech 
dnech teroru dvouhodinových kontrol tlaku, monitorování, příšerné kuchyně, nedostatku soukromí a naprosto zdraví nevy-
hovující postele se mi sesypala. Když jsem v pondělí přijel a okamžitě ji uháněl navštívit, v nemocničním pokoji na mě čekal 
uzlíček nervů. Nakonec jsme rozhodli, že bude nejlepší ze spárů zdravotnictví utéci. 

To jsme si ale dali! I psychiatra na ni pozvali! Ten však zjistil, ač vystrašen gynekologickými odborníky riziky vysokého tlaku (až 
smrt plodu i matky), že moje žena je naprosto příčetná a při smyslech, a tak nás se skřípěním zubů museli pustit domů na 
revers. Těsně před odchodem z nemocnice na mě přilítla ošetřující lékařka a začala mě velmi dopodrobna líčenými patologický-
mi detaily strašit. Nedal jsem se a vysloužil si její nehynoucí nesympatie, asi až do konce života. Jako dva naprosto nezodpověd-
ní a šílení jedinci jsme tedy opustili 3. května rizikovku v porodnici v našem městě. Musím po pravdě říci, že semínka strachu se 
jim podařilo do mě zasít, ale pro fyzické a hlavně duševní zdraví Zdeny jsem to překousl. Celou noc jsem se pak budil a hlídal, 
jestli žije a dýchá. Vřelé díky, lékařská vědo!

Tak jsme se doma regenerovali. Zdena se dostávala ze zánětu střev, způsobeném „zaručeně bezlepkovou“ nemocniční stravou a 
stresem z nemocnice. Já jsem střídavě chodil do práce, nebo ji vozil na kontroly a pro své uklidnění po večerech pařil počítačové 
hry. Když zastřelíte několik desítek nepřátel, zaručeně se vám uleví. Také jsme se byli uklidňovat v přírodě u Bohdanečských 
rybníků nebo si zašli na dobré jídlo.

V neděli 15. května mě v šest ráno vykopala Zdena z postele, ať se připravím na odjezd, protože má celou noc bolesti a že už to 
začalo. Zalili jsme kytky, nasnídali se, zhygienizovali se a posléze se nalodili do našeho báječného Rapídka (pro neznalé – dvou-
dveřové kupé Škoda Rapid 130 - 5 speed). Po velice pohodové cestě, bez provozu, jsme dojeli do podhorské porodnice, vyplnili 
porodopis, ubytovali se a těšili se na miminko.

Jenže jako obvykle u nás nic nejde normálně. Po mnoha periodických vyšetřeních stahy postupně ustávaly. Podle porodníků stejně 



k porodu zatím nebyly, protože nepracoval vršek dělohy, ale pouze spodek, a bolesti měla Zdena v kříži a do podbřišku. Do pon-
dělního rána ustaly úplně. Prostě Zdenina introvertní povaha, vystresovaná i tak příjemnými porodníky, jací jsou v této malé 
porodnici, dokázala porod zastavit. Navíc jsme nedostali pravý nadstandardní pokoj, protože všechny byly obsazeny. Na našem 
pokoji byla klasická nemocniční lůžka, na kterých se nedá dlouho vegetovat. I mě bolela záda jako čert. 

V pondělí se mi Zdena začala opět sypat. Znovu jsme potřebovali utéct domů do pohodlíčka. A znovu to nebylo jednoduché, 
protože se panu primáři miminko po ultrazvuku zdálo malé, čili latentně hypotrofní. Opět jsme tedy museli podepisovat revers 
a v úterý, jako strašliví hazardéři, odjeli domů.

Ó, jaké pohodlí a jaké měkoučké vyspání! Ve středu jsem šel do práce jako normálně. Večer si Zdena stěžovala, že má zaseknu-
tou páteř v kříži. Tak jsem ji namasíroval a šli jsme spát. Ráno mě probudil budík a já vstal jako normálně. Leč Zdena vedle mě 
neležela. Záhy jsem ji spatřil, jak stojí v obýváku opřená o židli, zalomená do L. Když jsem se ji zeptal co je, odsekla mi, co by asi 
tak bylo, když moc dobře vím, že má zaseknutý kříž a že celou noc nespala! To, že má zase ty „neporodní“ stahy už od půlnoci, 
mi neřekla. Ale požádala mě, abych jí napustil vanu, jestli to nepovolí. Já se mezitím nasnídal a začal se strojit do práce.

Když vylezla z vany, jemně mi řekla, abych radši zalil kytky a začal se chystat na odjezd. Tak jsem, zatím v klidu, konal požadova-
né činnosti, až jsem uviděl Zdenu, napůl oblečenou, klečící na zemi u postele, jak začíná mocně tlačit a temně ryčet do deky. A 
do prdele!!

Mé pohyby se začaly zrychlovat, abych dokončil odjezdové přípravy. Když jsem vše zapakoval a zařídil, zjistil jsem, že Zdena je 
oblečená stejně, čili není, a pilně pracuje k porodu. Jediné, na co jsem se zmohl, byla masáž. Nic jiného se ani nedalo dělat.

Po několika dotazech, jestli přece jen nepojedeme do naší porodnice, jen tři kilometry přes město, byla nakonec odpověď velmi 
razantní:

 „NEEEE“! 
Tak tedy ano! Jedeme do sice vzdálené, ale našim představám vyhovující porodnice, ať se děje, co se děje! Ovšem nastává jeden 

zásadní problém! Jak naložit Zdenu do auta, když není schopná se zvednout, natož jít?! 
Do toho odtéká plodová voda! Rychlý pohled dolů…? Jo! Je to dobré, čirá s pár kapkami krve Díky Penny!. Letím do koupelny pro 

hadr. Sakra, předložka je taky zakrvácená!
Naštěstí bolesti ustupují natolik, že je Zdenka schopná se obléci. Utírám plodovku a zapírám koupelnovou předložku. Odnáším do 

auta nejtěžší kusy bagáže.
Kruci, kruci! Ženo dělej, nebo nedojedem! 
Konečně! Naloženo! Všichni na palubě! Jedem!
Krucifix! Ve čtvrtek ráno je provoz jako prase! Nadávám potichu, ale sprostě, protože nemohu vyjet z parkoviště na hlavní. Zdenka 

je na zadním sedadle, klečí jako Spiderman a heká. Míjíme Globus v 8:20 a míříme na Hradec Králové. Nadávám celou cestu. 
Testosteroňáci opět jezdí jako idioti a my se ploužíme. 



Opatovice. Je to dobrý, odbočil jsem před uzavírkou! Okolo Hradce v malé zahráádce…, co to melu! Bývalá křižovatka smrti u ČKD, 
teď kruhák! Směr Jičín, hurá!

Provoz je lepší, můžu bezpečně Rapídkovi naložit! Sadová! Zavřený závory!
Sakra! Sakra! Sakra! Závar a kolem se tlačí záchranka.
„Zdeno, jseš v pořádku?“ Furt čučím do zpětnýho zrcátka! Ne za auto! Na ni! Ještě klečí! Drží se! Drž se!
Jedem! Jedem! Jedem!
„Miláčku, zastav, prosím tě, myslím, že už to bude!“
„Jak bude? Sakra, jak bude,“  myslím si. Tady se nedá zastavit! „Chvilku vydrž, prosím.“
Konečně! Křižovatka a za ní dost široká krajnice. Zastavuju! Kolem fičí naložené kamiony. Ať do nás nikdo nevlítne! Obíhám auto, 

otvírám dveře a koukám:
„Už je vidět temínko!“
Zdena tlačí! Najednou je venku hlavička. Rudomodrá a úplně nehybná! Ježíši! Nepanikař! Dítě ještě není venku a nedýchá, protože 

je napojeno zevnitř. Penny, opět díky!!
Chvilka odpočinku.
„Musíš ho chytit!“
„Jo!“ 
Je mi to naprosto jasný. Nikdo jiný tady na to není! Levou ruku dávám na hlavičku a pravou mám připravenou! Zdena naposle-

dy tlačí! Po ruce mi tečou zajímavý věci. Krev. Voda se smolkou… . Tělíčko pomalu vyjíždí. Najednou se zrychluje! Skoro mi 
vyklouzlo. Spíš jen dobržďuju pohyb směrem k sedadlu překvapený vahou a kluzkostí malého tělíčka.

Mírný náraz a dítě se ozývá. Křičí! Zdena se otáčí, přehazuje přese mne a dítě nohu a sedá si. Bere si ho ode mě.
„Je to kluk nebo holka?“ ptá se.
„Nevím nestačil, jsem se podívat!“
„Tak máme kluka, tatínku!“
Sláva, nazdar výletu, nezmokli jsme a jsme tu…, tři!
Slavnostně oznamujeme, že 19. května v 9:00, plus-mínus minuta, se nám narodil do jasného slunečného rána náš syn Daniel (48 

cm, 2,74 kg). 
Další události se mi již míhaly v rauši euforie. Trochu zmateně jsem v bagáži, kterou jsem nebalil, hledal ručníky. Zdenka dítě 

otřela, zabalila a jeli jsme dál. Za volantem jsem se pořád přiblble culil a měl jsem co dělat, abych se soustředil na cestu. Asi po 
dvaceti kilometrech jsme museli zastavit, abych mohl podvázat a přeříznout pupečník. Byl krátký a malého šponoval a bolel. 
Než jsme dojeli do naší porodnice, vyšla ven ještě placenta.

V porodnici nám zdravotnický personál už mohl jen pomoci z auta a ubytovat nás. Malého jen  asi hodinu zahřívali, protože byl 
trochu podchlazený. V pondělí 23. května jsme mohli opustit porodnici.

Všichni jsme naprosto v pořádku a zdraví.

Dalibor Pšenička (36), jsem specialista v oboru NDT (nedestruktivní zkoušení materiálů), momentálně na rodičovské dovolené, amatérský 
hudebník, sportovec a kutil z nutnosti a příležitostný psavec. Partner Zdenky Pšeničkové (36), výzkumné pracovnice v oboru laků a nátěro-
vých hmot, amatérské hudebnice, webové publicistky, myslitelky a čarodějky. A také otec syna Daniela (rok a kousek). Žijeme v Pardubicích, 
kde hodláme žít i nadále. A plánujeme vychovat našeho syna, jak nejlépe to bude možné. Maminka dodává, že se budeme držet ducha antro-
posofie, a já si budu muset zjistit, co to znamená.


